
2. deklinace (ō-km): 

mūsculus, -ī, m.   

 

   sg.   pl. 

Nom. mūsculus  mūsculī 

Gen.  mūsculī  mūsculōrum 

Ak.  mūsculum mūsculōs 

Abl.  mūsculō  mūsculīs 



• cancer, -crī, m. 

• puer, -erī, m.  

 

-e- ve většině případů vypadává, kromě Nom. sg. 

jsou pak ve všech pádech koncovky shodné se 

vzorem musculus 

 

Kmen: 

 to co nám zůstane, když odtrhneme koncovku 

Gen. sg.: muscul-, cancr-, puer- 

Ke kmeni se připojují jednotlivé pádové koncovky. 



 

• většinou maskulina, některá ale feminina: 

atomus, methodus, periodus, diameter,  

 alvus, humus, bolus, sambūcus aj. 

 

• některá neutra:  vīrus (vir, jed)  

 

• převzatá řecká substantiva:  

 N. sg.: -os, Ak. sg.: -on  

 (nephros, ophthalmos, stomachos) 

 



sēptum, -ī, n. 
 

   sg.   pl. 

Nom.  sēptum  sēpta 

Gen.  sēptī   sēptōrum 

Ak.  sēptum  sēpta 

Abl.  sēptō   sēptīs 
 

• pouze neutra 

• N.=Ak. + pl. těchto pádů zakončený na -a  

 = společný znak všech neuter (tzn. u všech 
deklinací)  

• převzatá řecká substantiva: N. sg + Ak. sg.: -on
 (cōlon, encephalon, enteron) 

 



Adjektiva 1. a 2. dkl. 

    m.       f.           n. 

purus      pura      purum  čistý, -á, -é 

puri       purae      puri 

purum    puram        purum 

puro       pura           puro 

   

puri  purae         pura 

purorum purarum     purorum 

puros  puras         pura 

puris  puris          puris 



• pūrus, -a, -um 

• liber, -era, -erum  (sinister, -tra, -trum) 

-e- vypadne u většiny adjektiv 

 

• adjektiva 1. a 2. deklinace jsou 

trojvýchodná, tzn. mají pro každý rod 

v nom. sg. zvláštní tvar. 

 



• dentista bonus   
    bonus, -a, -um  dobrý 

 

• periodus longa 
    longus, -a, -um  dlouhý 

 

• virus periculosum  
    periculosus, -a, -um     nebezpečný 

 



  sg.  pl. 

N.  vīrus  vīra 

G.  vīrī  vīrōrum 

Ak.  vīrus  vīra 

Abl.  vīrō  vīrīs 


